
خریدار  نایب رئیــس اتحادیه فروشــندگان 
خودرو تهــران، ضمن تاکید بر اینکــه حذف ارز 
نیمایی تاثیر چندانی بر قیمت بازار خودرو ندارد، 
معتقد است که این بار مانند گذشته افزایش نرخ 
ارز نتوانســته بر بازار اثر متناســب داشته باشد و 
علت آن هم این اســت که طی دوســال گذشته، 
خودرو ســقف افزایــش قیمــت را زده و در واقع 

گرانی را پیش خور کرده است.
علی خسروانی پیرامون موضوع حذف ارز نیمایی 
اظهار کرد: بصورت کلی، حــذف ارز نیمایی برای 

خودروهایــی که اختلاف قیمت بســیاری میان 
قیمت کارخانه ای و بازار آن وجود دارد؛  نمی تواند 
در قیمت بازار چندان موثر باشــد؛ در حقیقت از 
بابت حذف ارز نیمایی، ممکن است قیمت شرکت 
بالا برود، اما در قیمت بــازار، این اختلاف قیمت 
)و بالا رفتن قیمت شرکتی( در خلاء قیمتی بین 

قیمت شرکت و بازار گم می شود.
و  نمایشــگاه داران  اتحادیــه  رئیــس  نایــب 
فروشــندگان خودرو تهران، تصریــح کرد: این 
موضوع امــا در خصــوص خودروهایی که قیمت 

کارخانه و بــازار تقریباً یکســانی دارند )همچون 
برخی از خودروهای مونتاژی هــا( بصورت موثر 
قیمــت کارخانه ای محصــولات را بــالا خواهد 
برد؛ چرا که مستقیماً خودروســازان مونتاژی به 
واســطه CKD کاری، به نرخ ارز استناد می کنند 
و متناسب با تغییر نرخ ارز، قیمت خودرو را تغییر 

می دهند.
وی افزود: اما نکته  بســیار مهم این اســت که ما 
همیشــه این تاثیر را بســیار فاحش و مستقیم 
و در لحظه  داشــته ایم؛ بطور مثال ۱۰۰۰ تومان 

افزایش نرخ دلار )حتی در رنج دلار ۵۰-۴۰ هزار 
تومانی نه زمانی که دلار ۴۰۰۰ تومان بوده است( 
بلافاصله قیمت خودرو را بــالا می برد؛ اما در حال 
حاضر، این افزایش قیمــت دلار حدوداً ۲۰-۲۲ 
هزار تومانی کــه طی یکی دو هفتــه اخیر، اتفاق 
افتاده، در واقع )مثل همیشــه( در قیمت خودرو 
اعمال نشــده اســت. بطور مثال دیدیــم که در 
خودروهای تولید داخل با رنج قیمتی حدوداً یک 
میلیارد تومان، حدود ۱۰، ۲۰ و بعضاً ۳۰ میلیون 
تومان اختلاف قیمت ایجاد شده است؛ به عبارت 

دیگر نرخ ارز تقریبا ۲۵ تــا ۳۰ درصد بالا رفته، اما 
قیمت خودرو حدود پنج درصد افزایش داشــته 

است.
این کارشناس بازار خودرو خاطرنشان کرد: حتی 
در مورد خودروهای داخلی هم این موضوع بنظر 
بنده، تا حدودی جنبه روانی دارد و مســئله  این 
است که کم و بیش خرید و فروش انجام می شود 
و در حقیقت بازار خودرو، واردات خودرو را کاملًا 
پذیرفته و به این نتیجه رسیده که واردات بر بازار 
تاثیرگذار اســت؛ با توجه به بودجه سال آینده و 

مبلغی که بــرای واردات تخصیص داده شــده و 
مجلس نیز موافق اســت، بنظر می رسد که دولت 
ناگریــز به اجرایــی کــردن واردات خودروهای 
دست دوم در ســال آینده اســت.وی افزود: این 
درحالیست که واردات خودروهای جانبازان هم 
طبق روال در حال انجام اســت و خوب هم پیش 
رفته و تاکنون حدود ۶۰ هزار دســتگاه ترخیص 
شده است؛ بنابراین بنظر می رسد که خودرو طی 
دو سال گذشــته و بیشتر در یک ســال گذشته، 

گرانی را پیش خور کرده است.

مـوافقتنامهکیاجـرامیشود؟

وازه ای برای گسترش تجارت ایران اوراسیا در
۴۰۰۴۰۰ هزار واحد فاقد  تسهیلات  است هزار واحد فاقد  تسهیلات  است

وی غلتک می افتد؟ وی غلتک می افتد؟نهضت ملی مسکن ر نهضت ملی مسکن ر
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ح جدید پزشکیان کلان طر
احمد میدری،وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی  از نخســتین روزهای 
رقابت های انتخابات ریاســت جمهــوری دوره چهاردهم تا امــروز، پروژه وفاق 
ملی موضوع اصلی مسعود پزشکیان بوده اســت. تأکید او بر وفاق ملی در فضای 

سیاسی موضوعی کم سابقه نیست.
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وها خُسران صنعت نفت از مهاجرت نیر
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  شهدای گمنام، بدانید نام شما است که باعث آوازه 
و شهرت ایران و ایرانی شده. اکنون اگر هرجایی نام 
ایران می درخشد، باید بدانیم که در پشت زمینه ی 
آن شهدایی بوده اند که برای این درخشیدن جان 
داده اند در صورتی که حتی اسمشان هم مشخص 

نیست
شهید گمنام، گرچه نامی ندارد اما همه او را به مردانگی اش 
و شجاعتش می شناسند. او گرچه معلوم نیست چطور به 
شهادت رسیده اما این مهم است که به این مقام نائل شده و 

مردم ما خوب بلدند قدر این مقام را بدانند. 
اگر به پای حرف های خانواده هایشان بنشینی و از نحوه 
شهادتشان بپر سی، هیچ چیز جز اشک ندارند که تحویل 
تو بدهند. آخر معلوم نبوده که چطور و چگونه عزیزشان به 
شهادت رسیده. آنها روزی فرزند، همسر، برادرشان را راهی 
جبهه کردند و بعد از آن روز دیگر رویش را ندیدند و هیچ 
این  شهادت  است  غریبانه  چه  نکردند.  یافت  او  از  نشانی 
شهیدان و چه ارزشمند است مقامی که به آن نائل شده اند.

  رئیس شورای اسلامی شهر نظرآباد گفت: مدیریت شهری 
این افتخار را داشت تا عهده دار احداث مقبره و آرامگاه شهید 
خوشنام مدفون در شهرک مسکن مهر گردد؛ هر چه داریم از 

رشادت شهدای والامقام است.
حیدری ضمن قدردانی از حضور پرشکوه مردم قدرشناس 
پاک  پیکر  تدفین  و  تشییع  معنوی  آیین  در  مسئولان  و 
شهید خوشنام، این مراسم را جلوه ای از اتحاد و همدلی در 

شهرستان شهیدپرور نظرآباد خواند و گفت: از همه دست 
اندرکاران و زحمتکشان برگزاری هرچه باشکوه تر این مراسم 
صمیمانه قدردانی می نمایم؛ اجر این مجاهدت ها با خداوند 

متعال است.
تحقق  راستای  نظرآباد در  داد: مدیریت شهری  ادامه  وی 
اهداف خود در راستای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت و ارج 
نهادن رشادت ها و دلاوری این سلحشوران، احداث مقبره و 
آرامگاه شهید خوشنام در شهرک مسکن مهر را با تخصیص 
اعتبار ۲۵ میلیارد ریالی متقبل شد و الحمدلله مزار این شهید 
والامقام با طرح ماندگار و در اسرع وقت بهره برداری و تکمیل 
شد. رئیس شورای اسلامی شهر نظرآباد با بیان اینکه مقبره 
و آرامگاه شهید گمنام در فضایی به مساحت ۳۲۰ مترمربع 
احداث شد، تصریح کرد: بنا داریم تا احداث و نصب المان 
های فرهنگی با مفاهیم ایثار و شهادت را در دستور کار قرار 
دهیم و در جهت انتقال وصایای شهدای معظم به نسل جدید 

کوشاتر باشیم.
حیدری در انتها ضمن قدردانی از اقدامات و عملکرد خوب 
شهرداری نظرآباد در بخش های مختلف به ویژه فعالیت های 
صورت گرفته در جهت احداث مقبره و آرامگاه شهید گمنام 
در شهرک مسکن مهر، گفت: نگاه و رویکرد دکتر صفری 
قابل  اجتماعی  و  فرهنگی  های  حوزه  در  محترم  شهردار 
دفاع می باشد و در سایه اتحاد و همدلی موجود، مدیریت 
 شهری در مسیر خدمات رسانی جهادی به شهروندان حرکت

 می نماید.

مقبره و آرامگاه شهید گمنام به همت مدیریت شهری نظرآباد احداث شد 

خودرو دیگر گزینه جذابی برای سرمایه گذاری نیست
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ح جدید پزشکیان کلان طر
احمد میدری،وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی  از نخســتین روزهای 
رقابت های انتخابات ریاســت جمهوری دوره چهاردهم تــا امروز، پروژه 
وفاق ملی موضوع اصلی مسعود پزشکیان بوده است. تأکید او بر وفاق ملی 

در فضای سیاسی موضوعی کم سابقه نیست.
پیش از این لــزوم ایجاد پیوند نزدیک میان نیروها و جناح های سیاســی 
از سوی افراد مختلف از جمله سایر رؤســای جمهوری به انحای مختلف 
مطرح شــده بود که شاهد پیشــنهاداتی از قبیل آشــتی ملی، گفتمان 
فراگیر ملی و نظایــر آن بودیم. اما نقطه تمایز رویکرد پزشــکیان این بود 
که به جای جســت وجوی وفاق در سطح کلان سیاســی یا میان احزاب 
و جناح های سیاســی، بر محوریــت اصلاح فرهنگی سیاســی و اخلاق 
با بازگشــت به فرهنگ قرآن و نهج البلاغه به عنــوان مبنای وفاق تأکید 
دارد.تا قبــل از انتخابات دولت چهاردهم، راهبرد طرفــداران وفاق برای 
خروج از نزاع سیاســی میــان جناح های درگیر مواردی چون تشــکیل 
احزاب، عقب نشینی یکی از طرف های درگیر در منازعه سیاسی یا توافق 
بر سر مسائلی مانند توسعه اقتصادی یا حل مســائل معیشتی مردم بود. 
پزشکیان ریشه نزاع سیاســی را به اخلاق حاکم و رفتار بازیگران سیاسی 

بازگرداند.
از نظر او می توان برای تحقق ســند چشــم انداز، برنامــه هفتم و فرامین 
رهبری به وحدت رســید؛ مشــروط بر آن که در اخلاق سیاســت ورزی 
بازنگری کنیم. او صراحتاً به مســئولان گفت برای حل مشــکل، به خود 
برگردید؛ تقوی پیشه کنید تا اختلافات حل شــود؛ »فَاتَّقُواالله وَأصَْلحُِوا 
ذَاتَ بیَنِکمْ«؛ »از خدا پروا دارید و با یکدیگر ســازش کنید.« »وَلَا تنََازَعُوا 
ابرِِینَ«؛ »با هم نزاع نکنید  فَتَفْشَلُوا وَتذَْهَبَ رِیحُکمْ وَاصْبِرُوا إنَِّ الله مَعَ الصَّ
که سست  شوید و مهابت  شما از بین برود و صبر کنید که خدا با شکیبایان 
اســت.« )انفال: ۴۶(. نزاع باعث از بین رفتن توان حل مسائل و ناپایداری 
در حرکت جمعی می شــود.این دیدگاه که راه حل را در اخلاق و فرهنگ 
جست وجو می کند، در انتخابات پیروز شــد و راهبرد وفاق را در انتخاب 
اعضای کابینه معنا بخشــید و مصداق آن را آشکار ســاخت. اکنون نیز با 
همین رویکرد موفق شد به مسأله دامنه دار رفع فیلترینگ و قانون حجاب 
مواجهه ای متفاوت ارائه دهد. این رویکرد که ریشــه مسأله و راه حل را در 
فرهنگ و اخلاق دنبال می کند، در پروژه های بعدی پزشــکیان نیز حاکم 
خواهد بود.در این رویکرد سیاســت و هر کنش اجتماعی غیراخلاقی به 
ابزاری برای منافع فردی و گروهی تبدیل نمی شود و اخلاق، به عنوان یک 

نیروی مؤثر، می تواند سیاست و جامعه را از این انحراف نجات دهد.
پروژه دوم مســعود پزشکیان »توســعه یا عدالت منطقه ای« است که در 
امتداد مستقیم پروژه وفاق ملی قرار دارد. وفاق تنها یک موضوع سیاسی 
که در انتخاب مدیران خود را آشکار می ســازد، نیست بلکه وفاق توافق بر 

سر مسائل جمعی از جمله عدالت منطقه ای است.
در تمام ســخنرانی های اســتان خراسان شــمالی پزشــکیان، توسعه 
منطقه ای البته با رویکردی متفاوت محور مباحث او بود. توسعه منطقه ای 
مانند وفاق مســأله تازه ای نیســت. همه رؤســای جمهوری بر توســعه 
متوازن منطقه ای تأکید داشــتند. یکی در ســاخت پتروشیمی، یکی در 
تمرکززدایــی و یکی در انتقــال پایتخت راه حل را جســت وجو می کرد. 
به طور قطــع پروژه هایی از قبیل ایجــاد طرح های عمرانــی منطقه ای 
و تمرکززدایی برای توسعه منطقه ای ضروری اســت. اما این سیاست ها 
نافرجام بوده اند، زیرا هر پــروژه اداری و اقتصادی بدون یک نیروی پیش 

برنده اجتماعی و سیاسی ناکام خواهند ماند.
پزشکیان مسأله توســعه منطقه ای را به عنوان پروژه جدید خود انتخاب 
کرده اســت و شــرط اول را تغییر نگاه می داند. رئیس جمهــوری بارها 
خطاب به فرهیختگان، فعالان اقتصادی و مســئولان اداری در اســتان 
خراسان شــمالی اعلام کرد که باید »ابتدا نگاه خود را تغییر دهیم.« اگر 
در پروژه وفاق ملی به نقد فرهنگ مســئولان و دور شــدن آنان از اخلاق 
دینی پرداخته شود، در پروژه توسعه منطقه ای هم نقد فرهنگ عمومی با 

ظرافت ویژه ای دنبال می شود.
او با بیان تجربه خود در ریاست دانشگاه علوم پزشکی تبریز گفت: »زمانی 
موفق شــدم که دل از کمک تهرانی ها بریدم. بــرای ۴۰ میلیون تومان به 
اتاق های وزارتخانه رفتم، اما بعد به خودم و به مردم برگشتم و آن وقت بود 
که موفق شدم شش ماهه بیش از ۶۰۰ خانه بهداشت، آن هم بدون بودجه 
بسازم.« او اشــعار اقبال لاهوری را خواند که در آن مسأله اصلی نگاه غلط 

است و نقطه آغاز، تغییر نگاه است:
همچو آیینه مشو محو جمال دگران

از دل و دیده فرو شوی خیال دگران
آتش از ناله مرغان حرم گیر و بسوز

آشیانی که نهادی به نهال دگران
در جهان بال و پر خویش گشودن آموز

که پریدن نتوان با پر و بال دگران
همان طور که در این ابیــات زیبای اقبال می خوانیم، برای دســتیابی به 
وضعیت بهتر باید محو جمال دیگران نباشیم، بال و پر خویش را بگشاییم 
تا بتوانیم پــرواز کنیم. از یک رئیس جمهوری انتظــار می رود از بودجه و 
منابع مالی که در اختیار استان ها قرار می دهد، گزارش دهد. اما پزشکیان 
می داند مســأله بودجه فرع اســت و تا زمانی که نگاه تغییر نکند، بودجه 
مانند آبی است که به شوره زار می رود. از همین رو بود که می گفت »برای 
هر مشــکلی صدها راه حل وجود دارد، به شــرط آنکه با هم بنشــینیم، 
تجربه ها را به اشتراک بگذاریم و راه حل ها را پیدا کنیم. دولت آماده است 
هر امکانی که در اختیار دارد برای رفع مشــکلات مردم بــه کار گیرد، اما 
توسعه واقعی آن نیســت که ذخایر طبیعی را تخریب کنیم و زندگی خود 
را به هم بریزیم.«توسعه منطقه ای و عدالت در فضای آموزشی که موضوع 
دیگر یک نشست ملی در اســتان خراسان شــمالی بود هم نیازمند این 
تحول اخلاقی و فرهنگی است. تغییر نگاه مقدمه واجب عدالت منطقه ای 
و عدالت آموزشی است. اما علاوه بر آن شــروط دیگری دارد تا واقعیت را 
تغییر دهد. فرهنگ و اندیشــه بزرگ ترین عامل تحول است، البته زمانی 
که در بستر مناسب بنشیند. اگر پروژه وفاق ملی تاکنون دستاورد داشته 
اســت، به این علت بود که در ایام انتخابات مردم پیام وفاق را شنیدند و بر 
این باور بودند که می توانند در سرنوشــت خود نقش آفرینی کنند. پروژه 
توسعه منطقه ای و عدالت در فضای آموزشی نیازمند این دو است؛ از یک 
سو باید این پیام به مردم انتقال داده شــود و از سوی دیگر به مردم مجال 

داده شود تا فضای موجود را تغییر دهند.
موضوع توسعه منطقه ای که یک ابرپروژه اداری و اقتصادی در ایران است، 
تاکنون آرزویی بوده کــه هر روز از آن دورتر شــده ایم. وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی در گام اول راهبرد شــش گانه ای را برای توســعه متوازن 
منطقه ای ابلاغ کرد. اما بخوبی می دانیم این راهبرد شش گانه مانند سایر 

پروژه های اداری تنها به شرط تغییر نگاه موفق خواهد شد.
اندیشمندان، هنرمندان و صاحبان رســانه در تغییر نگاه کامیاب ترند و 
مدیران اجرایی باید بتوانند از فرصتی که تغییر نگاه فراهم می سازد، آرزو 
را به واقعیت تغییــر دهند. برای بهبود وضعیت به ایــن هر دو نیازمندیم. 
تغییر نــگاه بدون مدیران اجرایی مشــارکت پذیر و مردم مشــارکت جو 
به تعبیر نیما یوشــیج به »گندمی می ماند که بر ســنگی افتاده است.« 
اما تغییر نگاه گام اول اســت. به قول »واتســلاو هاول« رئیس  جمهوری 
فقید کشــور چک »گویید حرف به چه کار می آید؟ حرف همه چیز است، 
حرف قدرت تغییر است.« پزشــکیان با نقد فرهنگ عمومی و نقد اخلاق 
سیاسیون و ارائه تفسیر متفاوت از اقامه نماز راه جدیدی را گشوده است. 

عینیت بخشیدن به این جهاد تبیین وظیفه همه ماست.
این نــگاه، نیازمند همراهی همــه ذی نفعان؛ از نخبگان و دانشــگاهیان 
گرفته تا مردم عادی است. تنها از طریق پیوند فرهنگ و سیاست است که 
می توان تغییراتی ایجاد کرد که ریشــه دار و ماندگار باشد. وظیفه همه ما 
دولتمردان نیز این است که شــواهد این گفتمان را در حوزه عمل بسازیم 
و روایتش را به مردم ارائه کنیم. پزشــکیان، با این رویکرد، الگویی جدید 
از سیاســت ورزی مبتنی بر اخلاق و توسعه ارائه داده است؛ الگویی که اگر 
به درستی اجرایی شود، می تواند افقی روشن برای ایران ترسیم کند. راهی 
که آغاز شده، دشوار است، اما با هم، می توانیم تغییرات بزرگی را رقم بزنیم 

که نه تنها امروز، بلکه آینده کشور را متحول کنیم.

یادداشت

فرمانــده کل ارتش اظهار کرد: در فطــرت همه آدم ها 
غیرت وجود دارد اما در بین ایــن آدم ها آنهایی که ژن 

فداکاری را دارند لباس سربازی بر تن می کنند.
 سرلشکر عبدالرحیم موســوی در همایش سراسری 
تربیــت و آموزش نیــروی هوایی ارتش که در ســتاد 
فرماندهی نهاجا برگزار شد طی سخنانی گفت: آموزش 
رکن رکین همه پیشرفت ها و موفقیت ها است که هیچ 

جای بحثی ندارد.
وی تربیــت و آموزش را متصل به هم دانســت و گفت: 
آموزش و تربیت لازم و ملزوم هم هســتند و در فطرت 

همه آدم ها غیــرت وجود دارد امــا در بین 
این آدم ها آنهایی که ژن فــداکاری را دارند 
لباس ســربازی بر تن می کنند و داوطلبانه 
از بسیاری از خوشــی ها و آسایش ها دست 

می کشند برای خدمت به مردم.
فرمانــده کل ارتــش گفت: خلبانــان غیور 
نیروهای هوایی در شــرایط حساس منطقه 

بــا درک موقعیت اعــلام آمادگی بــرای مقابله رژیم 
صهیونیســتی کردند.سرلشــکر موســوی با اشاره به 
اقدامات رسانه ای دشمن علیه مقاومت گفت: دشمنان 

به دنبال القای ضعف مقاومت هســتند. آنها 
فکر می کنند مقاومت یک ســاختمان است 
که بخشی از آن تخریب شود. خیر این چنین 
نیســت مقاومت یک اندیشه و تفکر است که 
بعد از طوفان الاقصی قوی تر شده است.وی 
افزود: بر عکس آنچه اعــلام می کنند، توان 
نظامی ما هنوز استفاده نشده. مثلًا در ارتش 
جمهوری اســلامی هیچ توانی از ارتش استفاده نشده 
اســت. ما تنها یک پایگاه پهپادی را نمایش دادیم که 
هنوز جای آن را هم متوجه نشده اند.فرمانده کل ارتش 

گفت: ما هنوز این پینگ پنگ بازی را بازی نمی دانیم و 
اگر وارد بازی شویم آن روز قدرت ایران دیده می شود. 
ما بســیاری از توانمندی های خود را نمایش نداده ایم 
و دلیلی هم ندارد کــه همه توان خــود را اعلام کنیم.
وی ادامه داد: کشــتن زن و بچه و تخریب بیمارستان 
و کشــتن غیر نظامی ها پیروزی نیســت و آنها به هیچ 
کدام از اهدافی که اعلام کرده اند دست پیدا نکرده اند. 
کشتن غیر نظامی ها که دســتاورد نیست هر یک نفر 
که کشــتند یک خون خواه به وجــود آورده اند که این 

دستاورد نیست.

ارتش

خریدار  معــاون حقوقــی و بین المللی 
وزارت امــور خارجــه با اشــاره بــه تاریخ 
برگــزاری دور جدید گفتگوهــای ایران و 
سه کشــور اروپایی گفت: آنچه که در حال 
حاضر انجام می شــود گفتگو و رایزنی است 
و مذاکره نیســت. کاظم غریــب آبادی در 
جمع خبرنگاران اظهار داشــت: دور جدید 
گفتگوهای ایران و سه کشــور اروپایی ۱۳ 

ژانویه برگزار می شود.
وی ادامه داد: همانطور که پیش از این اشاره 
کرده ایم آنچه که بین ایران و ســه کشــور 
اروپایی در حال حاضر انجام می شود گفتگو 

و رایزنی است و مذاکره نیست.
غریب آبادی با اشــاره به ســالگرد شهادت 
ســردار ســلیمانی اظهار کــرد: آنچه که 
در عرصــه حقــوق بین الملــل در رابطه با 
این جنایــت تروریســتی اســت مرتبط 
با کنوانســیون ۱۹۷۳ ناظر بــر مقامات و 
دیپلمات ها است که وقتی در خارج از کشور 
مســئولیت دارند نباید تحت هیچ جنایتی 

قرار بگیرند و کسانی که مرتکب این جرایم 
می شــوند برابر کنوانســیون باید پاسخگو 
باشند. این بررسی ها در چهارچوب معاونت 
حقوقی ریاســت جمهــور قرار بــود انجام 

بگیرد.
معاون حقوقــی و بین المللــی وزارت امور 
خارجه با بیــان اینکه جلســات متعددی 
هم برگزار شــد و فرایند آن کنوانســیون 
فرایند پیچیده و زمان بر اســت، گفت: اولاً 
باید یک طرح دعوا از ســوی کشور قربانی 
صورت بگیرد، دو کشــور باید با هم در مورد 
کنوانسیون گفتگو کنند و اگر کشور قربانی 
قانع نشــد باید داوری صــورت بگیرد و بعد 
از داوری اگر رضایت کشــور قربانی حاصل 
نشــد مکانیزم مراجعه به دیوان بین المللی 
دادگســتری در چهارچوب کنوانســیون 

پیش بینی شده است.
غریــب آبادی تصریــح کرد: ایــن مباحث 
کاملًا حقوقی اســت و پرونده های دعاوی 
خارج از کشــور در چهارچــوب صلاحیت 

معاونت حقوقی ریاست جمهوری قرار دارد 
و نشست ها و بررســی های زیادی را برگزار 
کرده اند و مــن امیدوارم هر چه ســریع تر 

جمع بندی صورت بگیرد.
غریب آبادی در ادامه با اشــاره به ســخنان 
روز گذشته رئیس جمهور در مورد موضوع 
FATF افزود: من هم از در خبرها دیدم که 
گفتند مقام معظم رهبــری موافقت کردند 
که FATF در دستور کار مجمع تشخیص 

مصلحــت نظام قــرار بگیــرد. طبیعتاً این 
موضوع اگر در دستور کار مجمع قرار بگیرد، 
مجمع حسب مســئولیت های محوله خود، 
باید خروجی کارش این باشــد که آیا الحاق 
ایران به این کنوانسیون بر مبنای مصلحت 

کشور است یا نه.
وی گفــت: اگر ایــن مصلحــت را مجمع 
تشــخیص احراز کرد طبیعتاً گام بعدی کار 

انجام می شود و موضوع تسهیل خواهد شد.
وی افزود: مطلع نیســتیم که مجمع اکنون 
چه رویکردی به این موضوع خواهد داشت 
اما نظر دولت در این زمینه مشــخص است 
و همین کــه رئیس جمهــور و وزیر اقتصاد 
پیگیــری کردند ایــن موضــوع مجدد در 
دســتور کار مجمع قرار بگیرد، یعنی دولت 
نظر مساعدی در این زمینه دارد و امیدواریم 
بررسی ها کارشناســی و از روی مصلحت و 

منافع مردم و نظام صورت بگیرد.
دایره المعارف تهیه شــده ما را در موقعیت 
برتر بــرای آغاز یــک دور جدیــد تحرک 

دیپلماتیک و حقوقی قرار می دهد.
غریب آبادی در پاسخ به ســوال مهر مبنی 
بر اینکه دایره المعارف ۲۳ هزار شهید ترور 
چه کمکی می تواند بــه وزارت خارجه کند، 
افزود: مستند سازی کار بســیار مهمی در 
پیگیری های دیپلماتیک و سیاســی و هم 

پیگیری های حقوقی است.
وی ادامــه داد: وقتــی تمام آمار شــهدا را 
با مشــخصات کامــل ثبت کردیــم امکان 
شــکایات در محاکــم خارجــی و داخلی 
توسط خانواده های شــهدا فراهم می شود. 
مراجعه به مراجع حقوقی بین ا لمللی آسان 
می شــود. البته قبلًا هم مســتنداتی وجود 

داشته اما الان به روز رسانی شده است.
معاون حقوقی و بین المللی افزود: این سند 
جمهوری اســلامی و نهاد دیپلماسی یعنی 
وزارت خارجه و همچنیــن مراجع قضائی 
و حقوقی را در موقعیــت برتر برای آغاز یک 
دور جدیــد تحرک دیپلماتیــک و حقوقی 

قرار می دهد.

سرلشکر موسوی: آنهایی که ژن فداکاری دارند، لباس سربازی بر تن می کنند

خریدار  رهبر انقلاب دفــاع از حریم های 
مقدس را اصل ثابت دوران مبارزه حاج قاسم 
برشمردند و فرمودند: سردار از ایران هم به 
عنوان حرم دفــاع می کرد کــه این منطق 
دفاع از حریم ها و حرم های مقدس بســیار 

مهم است.
رهبــر معظم انقلاب اســلامی در آســتانه 
ســردار  شــهادت  ســالگرد  پنجمیــن 
ســلیمانی، در دیــدار خانــواده ســردار و 
جمعــی از خانواده های »شــهیدان مدافع 
حرم و شــهیدان مقاومت«، با تبیین برخی 
ویژگی های شخصیتی و رفتاری حاج قاسم 
سلیمانی گفتند: باید با درس گرفتن از این 
خصوصیات در مســیر هدف اصلی مکتب 
ســلیمانی یعنی »تحقق اســلام و قرآن« 

حرکت کرد.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای همچنین با 
تأکید بر پیــروزی دیر یا زود ملت ســوریه 
بر اشــغالگران و اســتمرار مقاومت یمن، 
فلســطین و لبنان، به تجلیل از شــهیدان 
مدافع حرم پرداختند و گفتند: ســلیمانی، 
ایران را هــم حــرم می دانســت و اگر آن 
خون های پاک نبود، امروز از حریم و حرم و 

هیچیک از عتبات مقدس خبری نبود.
رهبر انقــلاب حضــور مشــتاقانه هزاران 
زائر از ایران و دیگر کشــورها بر مزار شهید 
سلیمانی را نشــانه عزت خدادادی و نتیجه 
اخلاص او دانستند و گفتند: بفرموده قرآن، 
عزت فقط در دست خداســت که باید این 
حقیقت معرفتی را درک کرد و در ســبک و 

جهت گیری های زندگی بکار گرفت.
ایشان ســردار ســلیمانی را مبارزی بزرگ 
و رفیق عزیــز و صمیمی خــود خواندند و 
پیشــقدمی و حضور شــجاعانه، سریع و به 
موقع در میدان را از ویژگی های بارز سردار 

نامیدند.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به حضور 
حاج قاسم از اوایل دهه ۸۰ در میدان مبارزه 
با شرارت های آمریکا در افغانستان و عراق، 
افزودند: هدف اصلی آمریکا از اشغال این دو 
کشــور، ایران بود اما آن مرد شریف و صادق 
بدون ترسیدن از ابهّت ظاهری آمریکا وارد 
میدان شــد و در نهایت، آن اشغالگری ها به 
شکســت آمریکا و خنثی شــدن آن توطئه 

بزرگ انجامید.
ایشان با یادآوری پرهیز ســردار سلیمانی 
از بیان یا نــگارش جزئیــات نقش آفرینی 
بی بدیــل او در آن حــوادث گفتنــد: البته 
اطلاعات زیادی در این زمینــه وجود دارد 
که باید به صورت اســناد ماندگار در معارف 
سیاسی کشــور درآید و به نســل های بعد 

منتقل شود.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشــاره به دفاع 
جمع معدودی از جوانان بی دفاع و بی سلاح 
عراقی در حــرم امیرمومنــان )ع( هنگام 
حمله اشغالگران آمریکایی، گفتند: سردار 
با احســاس تکلیف، همان اول و بسرعت با 
آن جوانان ارتباط گرفت و آنان را نجات داد 
که البته مرجعیت هم در آن مسئله، حرکت 

فوق العاده و بسیار مؤثری انجام داد.
ایشــان هدف آمریکایی ها از اشــغال عراق 
را جانشــینی صــدام خواندنــد و گفتند: 
آمریکایی ها آمده بودند که بمانند اما سردار 
و همراهانش در یک فرایند سخت و پیچیده 
و طولانی و در یک جنگ ترکیبیِ سیاســی، 
نظامــی، تبلیغاتــی و فرهنگی، در مســیر 
حاکم شــدن مردم عراق بر سرنوشت خود 

نقش اساسی برعهده داشتند.
رهبر انقلاب، شکســت توطئــه آمریکایی 
داعش را از دیگر نتایج حضور سریع، به موقع 
و تعیین کننده حاج قاسم در میدان خواندند 
و گفتنــد: در مقابله با تروریســم تکفیری، 
جوانــان عراقی بــه معنــای حقیقی کلمه 
درخشیدند اما در خنثی شــدن آن توطئه 
که حیات و ممــات منطقه به آن وابســته 
بود، سلیمانی با ابتکار عمل، شهامت، جان 

برکفی و قدرت، نقشی بی نظیر ایفا کرد.
ایشــان راهبــرد همیشــگی ســردار در 
فعالیت های جهــادی را »احیــای جبهه 
مقاومت« دانســتند و افزودند: ویژگی بارز 
ســلیمانی این بود که از ظرفیت ها و جوانان 
آماده بکار و نیروهای میهنی سوریه، لبنان 
و عراق بــرای احیای مقاومــت، به بهترین 

وجه استفاده می کرد.
رهبر انقلاب با اشــاره به فتــوای مرجعیت 
درباره لــزوم ایســتادگی در مقابل داعش 
گفتنــد: هزاران جــوان با آن فتــوای مهم 
به میدان آمدند اما ســازماندهی و ســلاح 
نداشتند که سردار با کمک مجاهدان بزرگ 
عراقی بویژه شــهید ابومهدی که انســان 
بسیار بزرگ و با ارزشــی بود، آن جوانان را 

سازماندهی کرد و سلاح و آموزش داد.
ایشــان دفاع از حریم های مقــدس را اصل 
ثابت همه دوران جهاد و مبارزه حاج قاســم 
برشمردند و گفتند: ســردار از ایران هم به 
عنوان حرم دفــاع می کرد کــه این منطقِ 
دفاع از حریم ها و حرم های مقدس بســیار 

مهم و ضروری است.

حضرت آیــت الله خامنــه ای افزودند: برای 
ســردار، دفاع از عتبات عالیــات، زینبیه، 
مرقدهای صحابه امیرمومنان در شــام و در 
عراق و بالاخص مســجدالاقصی، اصل مهم 
بود و به همین علت شــهید هنیّه در مراسم 

تشییع سردار، او را »شهید قدس« نامید.
رهبر انقلاب، خصوصیت بســیار مهم دیگر 
شهید ســلیمانی را تحلیل مســائل کشور 
با دیدگاه جهانــی و پرهیز از نگاه بســته و 
محدود به مسائل خواندند و گفتند: او معتقد 
بود که هر حادثه مهــمِّ منطقه ای و جهانی 
در مسائل کشــور ما نیز تأثیرگذار است و با 
این نگاه و محاسبه، خطر را از بیرون از مرزها 
تشــخیص می داد و برای پیشگیری و علاج 

آن اقدام می کرد.
ایشان، ویژگی ها و خصوصیات ممتاز شهید 
ســلیمانی را در قالب »مکتب سلیمانی«، 
قابل بررسی دانستند و افزودند: این مکتب، 
همان مکتب اســلام و قرآن است که شهید 
ســلیمانی با پایبنــدی بــه آن، تبدیل به 
»شاخص، مرکز و محور« شــد و ما نیز اگر 
همان ایمان و عمل صالح را داشــته باشیم، 
می توانیم تبدیل به ســلیمانی و مشــمول 

لطف الهی شویم.
حضرت آیت الله خامنه ای در بخش دیگری 
از سخنانشان با اشــاره به مقوله مهم دفاع از 
حرم که خون های پاکی بــه پای آن ریخته 
شــده، گفتند: عده ای از روی »فقدان فهم 
و شــناخت و تحلیل درســت« از مسائل، 
اینگونه تصــور و بیان می کننــد که با وقوع 
حوادث اخیر منطقه، خون های ریخته شده 
در راه دفاع از حرم، هدر رفته که این تصور و 
بیان آن، خطا و اشــتباهی بزرگ است؛ چرا 
که اگر مبارزه شجاعانه حاج قاسم و مدافعان 
حرم نبود امروز خبری از اعتاب مقدسه چه 

زینبیه و چه حتی کربلا و نجف نبود.
ایشــان گفتند: در دوره ای، قدری در سامرا 
غفلت شــد و تکفیری ها به کمــک آمریکا 
گنبــد و ضریح امامان عســگرییَن را ویران 

کردند و اگر جــان برکفیِ جوانــان مؤمن 
نبود، ســایر اعتاب مقدســه و قبله های دل 
مســلمانان نیز به همان سرنوشت اندوهبار 
دچار می شــد اما مدافعان عزیز و ســرافراز 
حــرم جلــوی دشــمن را گرفتنــد و به او 

تودهنی زدند.
رهبر انقلاب، حقیقــت دفاع از حرم را علاوه 
بر دفــاع از مکانی مقدس، دفــاع از صاحب 
آن مکان و مکتب امامــان بزرگوار خواندند 
و گفتند: در فرهنگ قرآنی هر خونی که هر 
جا در راه حق و خدا ریخته شــود حتی اگر 
پیروزی حاصل نشــود، هدر نمی رود و نزد 
پرورگار بــا ارزش اســت؛ همچنانکه خون 
جناب حمزه در جنگ احــد و بالاتر از همه 
خون حضــرت سیدالشــهداء )ع( در کربلا 

هدر نرفت.
حضرت آیــت الله خامنــه ای تأکید کردند: 
البته پیروزی هم قطعی است و نباید به این 
جوله و تحرک کنونی باطــل نگاه کرد؛ چرا 
که اینها که امروز جــولان می دهند روزی 

زیر پای مؤمنین لگدمال خواهند شد.
رهبــر انقلاب حــوادث ســالهای اخیر و 
فعالیت های نمایان شــهید ســلیمانی و 
یــاران او از جمله حرکت دفــاع از حرم را 
نشــانه ســرزندگی، طراوت و ثمربخشی 
شــجره طیبه انقلاب خواندنــد و گفتند: 
همچنانکــه در دهــه ۶۰، جوانــان برای 
جلب رضایت والدین و رفتن به جبهه های 
جنگ به پای آنهــا می افتادنــد، در دهه 
۸۰ و ۹۰ نیــز جوانانی همچون شــهید 
حججی پای مــادر را برای کســب اجازه 
جهــاد می بوســیدند کــه اینها نشــان 
می دهد جمهوری اسلامی بعد از ۴۶ سال 

همچنان زنده است.
ایشــان با اشــاره بــه آمادگــی میلیون ها 
جوان ایرانی برای فدا کــردن جان خود در 
راه دفاع از اســلام، گفتنــد: مدافعان حرم 
نشان دادند که با وجود ســرمایه گذاری ها 
و هزینه های ســنگین بدخواهــان، پرچم 

مقاومت همچنان در اهتزاز اســت و دشمن 
نتوانسته و نخواهند توانست پرچم مقاومت 
را در لبنان، فلسطین، سوریه، عراق و ایران 

پایین بکشد.
حضرت آیــت الله خامنــه ای، حفظ عوامل 
اقتدار را برای استمرار ایســتادگی و اقتدار 
ملی هر کشوری ضروری دانستند و گفتند: 
مجموعه جوانان مؤمن و آمــاده فداکاری، 
مهمترین عوامل ثبات و اقتدار یک کشورند 
و نباید چنیــن جوانانــی را از صحنه خارج 

کرد.
رهبر انقلاب اســلامی افزودنــد: البته در 
کشــور ما این موضوع تا حد زیــادی مورد 
توجه اســت اما کشــورهای دیگر هم باید 
به آن توجه کنند؛ چرا کــه با خروج جوانان 
مؤمن و فداکار از عرصه، وضعیتی مشــابه 
سوریه و هرج و مرج و اشــغال خاک آن در 
حمله بیگانگانــی همچون آمریــکا، رژیم 
صهیونیســتی و بعضی کشورهای متعرض 

دیگر، ایجاد خواهد شد.
ایشان استمرار حضور اشغالگران متجاوز در 
سوریه را ناممکن دانستند و گفتند: سوریه 
متعلق به مردم ســوریه است و متعرضان به 
خاک ســوریه، بدون تردید روزی در مقابل 
قدرت جوانــان غیور ســوری مجبــور به 

عقب نشینی خواهند شد.
رهبر انقلاب با اشــاره به ساخت پی در پی 
پایگاه های آمریکایی در ســوریه، گفتند: 
متجاوز باید از خاک متعلــق به یک ملت 
خارج شــود و گرنه او را اخراج می کنند؛ 
بنابراین پایگاه هــای آمریکایی هم حتماً 
در زیر لگد جوانان ســوری پایمال خواهد 

شد.
حضرت آیــت الله خامنــه ای بــا تأکید بر 
اینکه پیروزی نهایی از آنِ مؤمنان اســت، 
گفتند: لبنان نماد مقاومت اســت و اگرچه 
زخم خــورده اما خــم نشــده و در نهایت 
پیروز خواهد شــد همچنانکه یمن نیز نماد 
مقاومت است و پیروز خواهد بود و ان شاءالله 
دشــمنان متجاوز و در رأس آنها آمریکای 
طمّــاع و جنایتــکار مجبور خواهند شــد 
دست از ســر مردم منطقه بردارند و با ذلت 

از منطقه خارج شوند.
رهبر انقــلاب همچنین در ابتــدای بیانات 
خود، ماه رجب را ماه دعا، عبادت و توســل 
الی الله خواندند و با اشــاره به ادعیه سرشار 
از مضامیــن و مفاهیم بلند الهــیِ این ماه، 
افزودند: باید از فرصت رجــب برای اتصال 
دل ها، جانهــا و نیت ها به دریــای بی کران 
رحمت الهی اســتفاده کــرد و از خداوند، 

همت، توان و توفیق بندگی خواست.
در این دیدار، خانواده ســردار ســلیمانی، 
جمعی از خانواده های شهدای مدافع حرم، 
خانواده شــهدای حادثه تروریستی گلزار 
شهدای کرمان در سال گذشــته، خانواده 
شهدای مراســم تشــییع پیکر حاج قاسم 
سلیمانی در سال ۹۸ و شــماری از خانواده 
مجروحان و شــهدای حــوادث اخیر لبنان 

حضور داشتند.
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رئیسمرکزمبارزهبافرارمالیاتیخبرداد
ونده مالیاتی شناسایی ۹۰۰ فرد فاقد پر

 رئیس مرکز بازرســی، مبارزه با فــرار مالیاتی و پول شــویی گفت: در 
راســتای مبارزه با پول شــویی و مطابق بررســی گزارش های موارد 
مشــکوک، اطلاعات ۶۲۹ مؤدی در ۹ ماه سال جاری به مرکز اطلاعات 
مالی ارسال شد.به گزارش ســازمان امور مالیاتی، »شاهین مستوفی« 
با اشــاره به راهبرد این ســازمان مبنی بر وصول درآمدهای مالیاتی از 
طریق شناســایی فرارهای مالیاتی گفت: تحقــق درآمدهای مالیاتی 
بدون فشــار به مؤدیان خوش حســاب کنونی و واحدهــای تولیدی و 
صنعتی و از طریق شناســایی مؤدیان جدید، تمرکز بر دانه درشت ها و 

مبارزه قاطع با فرار مالیاتی صورت می گیرد.
مستوفی با اشــاره به مالیات  و جرائم وصول شده از محل کتمان درآمد 
موضوع مــاده )۱۹۲( قانون مالیات های مســتقیم اظهار داشــت: در 
۹ ماهه ســال جاری به میزان بیــش از ۱۴۹ هزار میلیــارد ریال از این 
بخش مالیات وصول شده است همچنین با برگزاری جلسات کارگروه 
اعتبارســنجی مودیان در ادارات کل امور مالیاتی، دو هزار و ۳۰ مودی 
در فهرســت مؤدیان فاقد اعتبار مالیاتی درج و دو هــزار و ۳۵۳ مؤدی 

مشکوک شناسایی شده است.
رئیس مرکز بازرسی، مبارزه با فرار مالیاتی و پول شویی با اشاره به اینکه 
تاکنون بیش از ۲۰ هزار گزارش مردمی در حوزه فــرار مالیاتی در این 
بازه زمانی دریافت شده اســت، گفت: در این راستا بیش از چهار هزار و 
۷۰۰ بازدید میدانی از محل فعالیت اشــخاص مشکوک به عمل آمده 
که منجر به شناســایی ۹۰۰ فرد فاقد پرونده مالیاتی شــده و بیش از 
یک هزار و ۵۰۰ مورد از گزارش ها نیز در مرحله درخواســت اســتعلام 

تراکنش بانکی قرار گرفته است.
 

رئیسسازمانتوسعهتجارتایران:
ویه تجاری  دستورالعمل واردات آیفون با ر

 در حال آماده سازی است 
 رئیس سازمان توسعه تجارت ایران گفت: دستورالعمل واردات آیفون 

با رویه تجاری در حال آماده سازی است به  زودی ابلاغ خواهد شد. 
»محمدعلی دهقان دهنوی« اظهار داشت: بر اساس این دستورالعمل 
قرار است تا یک سهمیه به واردکنندگان اختصاص داده شود تا بخشی 

از کالاهای وارداتی خود را به گوشی های آیفون اختصاص دهند.
رئیس سازمان توســعه تجارت ایران ادامه داد: از لحاظ ثبت سفارش و 
تخصیص ارز مشکلی وجود نخواهد داشت و به زودی اطلاعات تکمیلی 

اعلام می شود.
وی با اشــاره به آیفون هایی که پیش از ۱۷ آبان ماه سال جاری به کشور 
وارد شــده اســت گفت: افرادی که قبلًا آیفون خریداری کرده اند، به 
زودی مشکلشــان حل خواهد شــد ما در حال آماده کردن رویه های و 
رفع ایرادات قانونی هســتیم که این افراد نیــز بتوانند تلفن های همراه 

خود را رجیستر کنند.
 

 در جلسه شورای عالی صادرات چه گذشت؟
رئیس کنفدراســیون صادرات ضمن تشــریح جلسه شــورای عالی 
صادرات گفت: مقرر شد مصوبات شورا مشــمول ماده ۱۳۸ شود که در 
صورت نیاز به مصوباتی از هیئت دولت، موضوعات مســتقیم به هیئت 

دولت ارسال شود.

محمد لاهوتی درباره جلســه شــورای عالی صادرات گفت: بعد از سه 
سال و یازده ماه، اولین جلسه شورای عالی صادرات با حضور معاون اول 
رئیس جمهور امروز برگزار شــد و در آن موضوعات متنوعی مورد بحث 
و بررسی قرار گرفت.وی افزود: معاون اول رئیس جمهور از پیشنهادات 
دبیرخانه اســتقبال کرد و بر این باور بودند که اگر برگزاری جلســات 
بتوانند به رشــد صادرات کمک کند، حتی دولــت آمادگی دارد ماهی 
۲ بار این جلسه را برگزار کند.رئیس کنفدراسیون صادرات ایران اعلام 
کرد: پیشنهادات ارائه شده حول تســهیل در موضوع ورود موقت و رفع 
مشکلات ناشی از بازگشــت ارز صادراتی، صادرات محور شدن مناطق 
آزاد، حمایت از پروسه های صادرات محور بود.لاهوتی خاطرنشان کرد: 
یکی دیگر از مباحث مطرح شــده، موضوع اصلاح پایه های صادراتی با 
توجه به اصلاح نرخ ارز مرکز مبادله طلا و ارز بود که قرار شــد گمرک و 

سازمان توسعه تجارت نسبت به حل این مساله بررسی و اقدام کنند.
وی گفت: همچنین مقرر شد مصوبات شــورای عالی صادرات مشمول 
ماده ۱۳۸ شود که در صورت نیاز به مصوباتی از هیئت دولت، موضوعات 

مستقیم جهت بررسی به هیئت دولت برود.
گفتنی است یازدهمین نشست شورای عالی توسعه صادرات غیرنفتی 
کشور پس از نزدیک به ۴ ســال وقفه با حضور معاون اول رئیس جمهور 

برگزار شد.

رئیساتاقایراندرنامهایبهوزیرصمت:
سود بازرگانی سال آینده تا پایان بهمن ماه 

امسال، تعیین و ابلاغ شود
رئیس اتــاق ایران، با هدف پیشــگیری از ابهام و مشــکلات ناشــی از 
تغییرات ناگهانی در مقررات تجاری کشــور، در نامه ای به وزیر صمت، 
خواستار تعیین و ابلاغ ســود بازرگانی ســال آینده تا پایان بهمن ماه 

امسال شد.
مطابق ماده چهار قانــون مقررات صــادرات و واردات، وزارت صنعت، 
معدن و تجارت موظف اســت تغییرات کلی در آیین نامه های اجرایی 
این قانون و جداول ضمیمه آن را پیش از پایان هر ســال برای سال بعد 
تهیه کرده و پس از اخذ نظر دســتگاه های مرتبط و اتــاق بازرگانی، به 
تصویب هیئت وزیران رسانده و منتشر کند. همچنین، طبق آیین نامه 
اجرایی مــاده ۲۴ قانون بهبود مســتمر محیط کســب وکار، مقررات 

مرتبط با تجارت باید حداقل یک ماه پیش از اجرا منتشر شوند.
در همین راســتا، صمد حســن زاده - رئیس اتاق بازرگانــی، صنایع، 
معادن و کشــاورزی ایران - در نامه ای به وزیر صنعت، معدن و تجارت، 
خواستار اقدام عاجل برای تعیین و ابلاغ سود بازرگانی سال آتی تا پایان 
بهمن ماه سال جاری شــد.وی در این نامه، به ضرورت رعایت الزامات 
قانونی و تأثیر مثبت این اقــدام در پیش بینی پذیری و امنیت اقتصادی 
کشــور تأکید کرد و یادآور شد که صدور بخشــنامه های خلق الساعه و 
عدم اجرای مناسب این قوانین، خســارات جبران ناپذیری را بر فعالان 

اقتصادی تحمیل کرده است.
فعالان بخش خصوصــی و تعاونــی معتقدند که صدور این دســت از 
بخشــنامه های فوری و لحظــه ای و عدم اجرای مناســب این قوانین، 
خسارات زیادی را به آن ها وارد کرده است. آن ها بر این باورند که تعیین 
و ابلاغ به موقع سود بازرگانی ســال آتی می تواند تأثیر مثبتی بر کاهش 
ریســک های اقتصادی، افزایش پیش بینی پذیری در تجارت و تقویت 

سرمایه گذاری در کشور داشته باشد.

بازار

تأمیــن زیرســاخت های شــهرک های صنعتــی از 
مهم ترین اولویت ها برای کمک به شکل گیری چرخه 
تولید اســت که در این راســتا تاکنون تامین مالی ۴۰ 
کلان پروژه زیرساختی شهرک ها با کمک مالیات انجام 
شده است.یکی از مشکلاتی که صنایع کشور سالانه با 
ورود به فصل گرما با آن مواجه می شوند، موضوع قطعی 
برق بدون برنامه و تعطیل شــدن های گاه و بی گاه به 
دلیل خاموش شدن ماشین آلات و خطوط تولید است. 
مسأله ای که منجر به ورود خسارات زیادی به صنایع به 
ویژه صنایع کوچک از جمله آسیب دیدن دستگاه های 
صنعتی، استهلاک دســتگاه های خط تولید، از دست 
رفتن یک روز کامل کاری و آماده نشــدن سفارشــات 

شده است.
بنابراین تأمین زیرســاخت های شهرک های صنعتی 
از مهم تریــن اولویت هــا و ضرورت ها بــرای کمک به 
شــکل گیری چرخه تولید اســت؛ ایــن موضوع هم 
شامل زیرســاخت های بخش انرژی اعم از برق و گاز و 
آب و… می شــود و هم ضرورت های حوزه آســفالت، 

محوطه ســازی و دیگر خدمات موردنیاز در 
شهرک های صنعتی.

در ایــن رابطــه زهــرا فلاحی کارشــناس 
انرژی در مورد اهمیت توســعه زیرساختی 
شــهرک های صنعتــی گفــت: یکــی از 
موضوعات بســیار مهم در رشــد اقتصادی 
کشــور، تزریق صحیح منابع محدود کشور 

به سمت توسعه زیرســاخت های انرژی است. در این 
بین، توسعه زیرساختی شــهرک های صنعتی با توجه 
به اهمیت آن در تحقق اشتغال آفرینی و رشد تولیدات 

صنعتی موضوع بسیار مهمی است.
وی با اشاره به تأمین منابع جدید برای تکمیل رساندن 
گاز و بــرق به شــهرک های صنعتی کشــور از طریق 
مالیات پرداختی مودیان و انتخــاب خود آن ها گفت: 
یکی از اقدامات راهبــردی صورت گرفتــه در بخش 
توسعه زیرساختی انرژی کشور در بخش شهرک های 
صنعتی، اقدام صورت پذیرفته توسط مودیان مالیاتی 
بوده است که در راســتای طرح جدید نظام مالیاتی در 

ایجاد راهکار مشارکتی جدید برای مودیان 
مالیاتی در زمینه تعیین نحوه مصرف مالیات 
پرداختی خود، موجب شده است که مودیان 
مالیاتی با مالیات خود، منابع جدیدی را برای 
توســعه زیرســاخت های برقی بخش مولد 
و شهرک های صنعتی کشــور فراهم کنند و 
تأمین مالی در این بخش انجــام پذیرد.این 
کارشناس انرژی در ادامه با اشــاره به تحقق مشارکت 
مردم در توسعه کشور از مسیر مالیات با انتخاب خود 
مودیان اظهار نظر کرد: تأمین مالی با تکیه بر مالیات 
پرداختی مودیان به ســمت تکمیل پروژه های برق 
رسانی به شــهرک های صنعتی یکی از رویکردهای 
مهم در هدایت منابع بودجه و آگاهی بخشی به مردم 
اســت که نه تنها موجب تقویت توســعه زیرساختی 
کشور و رشــد اقتصادی حاصل از برق رسانی و تولید 
محصولات در شهرک های صنعتی خواهد شد؛ بلکه 
در زمینه تحقق مشــارکت مردم در توســعه کشور از 
مســیر مالیات نیز با انتخاب و اعمال نظر خود مودیان 

مالیاتی فراهم شده است.
فلاحی افزود: رویکردهای مرتبط با حل ناترازی انرژی 
در سطح بخش خانگی نیز یکی از مهم ترین پروژه هایی 
است که در سال آتی با کمک طرح جدید مالیاتی دولت 
در زمینه مشــارکت دادن مــردم در فرآیند تخصیص 
مالیات و نحــوه مصرف مالیات پرداختــی خود به کار 
گرفته خواهد شــد تا با تکیه بر مالیات پرداختی مردم، 
ناترازی انرژی نیز اصلاح شــود و در ایــن زمینه مردم 
قطعاً تأمین مالی حل ناتــرازی انرژی در بخش خانگی 

و صنعتی را در صدر اولویت های خود قرار خواهند داد.
این کارشــناس انرژی به تحقق تأمین مالی ۴۰ پروژه 
کلان مرتبط با توسعه زیرساخت و تجهیز شهرک های 
صنعتی اظهار نظر کرد: نکته بســیار مهــم در زمینه 
عملکرد مودیان مالیاتــی در طرح نظــام مالیاتی در 
راســتای مشــارکت مردمی در تعیین محل مصرف 
مالیات خود یا همان طرح نشــان دار کردن مالیات ها 
بوده اســت که توجه ویژه ای به توســعه زیرســاختی 

شهرک های صنعتی داشتند. 

صنعت

سمیه رســولی  از ســال  ۱۳۹۸ تاکنون 
روند صادرات ایــران به اتحادیه اوراســیا 
روندی صعودی بوده به گونه ای که از ۷۹۶ 
میلیون دلار در سال ۱۳۹۸ به یک میلیارد 
و ۵۰۰ میلیــون دلار در ۹ ماهــه امســال 

رسیده است.
منطقــه گرایی و همکاری هــای اقتصادی 
و تجــاری در قالــب موافقــت نامه های دو 
یا چندجانبه، بــه ویژه در زمینــه تجارت 
آزاد، ابــزاری مؤثر بــرای تقویــت روابط 
تجــاری بین کشــورها به شــمار می رود. 
در ایــن راســتا، جمهوری اســلامی ایران 
 )EAEU( و اتحادیــه اقتصادی اوراســیا
شــامل جمهوری ارمنســتان، جمهوری 
بلاروس، جمهوری قزاقســتان، جمهوری 
قرقیزستان و فدراســیون روسیه با تصویب 
قانون »موافقتنامه موقت تشــکیل منطقه 
آزاد تجاری بین جمهوری اســلامی ایران 
و اتحادیه اقتصادی اوراســیا و کشــورهای 
عضــو« در ۱۹ خرداد ســال ۱۳۹۸ تلاش 
کــرده اند تــا مناســبات تجاری خــود را 

گسترش دهند.
طبق ایــن موافقــت نامه، ایران و اوراســیا 
متعهد بــه کاهش یا حــذف تعرفه ها برای 
طیــف گســترده ای از کالاها هســتند. به 
طور خلاصه سه دســته کالا برای صادرات 
ایران به کشــورهای عضو اوراســیا شامل 
۷۹۵ کد HS مشــمول عدم تخفیف حقوق 
ورودی )MFN( و ۴۲ قلم کالا شامل تعرفه 
ترجیحی تــا حد معین )اعمال ســهمیه( و 
مابقی کدهای HS حــدود )۸۰۰۰ قلم( از 
میان ۸۸۵۹ ردیف کد هشت رقمی به ایران 

امتیاز داده شده است.
در مقابــل برای صادرات کشــورهای عضو 
اوراســیا نیز حدود ۸۱۹ کد HS مشــمول 
عدم تخفیــف حقــوق ورودی )MFN( و 
۲۱ قلم کالا شــامل تعرفه ترجیحی تا حد 
 HS معین )اعمال سهمیه( و مابقی کدهای
حدود )۸۰۰۰ قلم( از میــان ۸۸۵۹ ردیف 

کد هشت رقمی توســط ایران به آنها امتیاز 
داده شده است.

در این بین با توجه به اینکــه طی تقریباً دو 
ســال گذشــته توافق نامه تجارت آزاد بین 
ایران و اوراســیا معطل تصویب در مجالس 
کشورها مانده بود پس از تصویب در مجالس 
کشــورهای عضو، بالاخره دوم دی ماه نیز 
نمایندگان مجلس در جلســه علنی کلیات 
و جزئیات گزارش کمیســیون اقتصادی در 
مورد لایحــه موافقتنامه تجــارت آزاد بین 
جمهوری اسلامی ایران و اتحادیه اقتصادی 
اوراســیا و کشــورهای عضو آن را تصویب 

کردند.
در ادامه نیز و در تاریخ هفتم دی ماه ســران 
کشــورهای عضو اتحادیه اقتصادی اوراسیا 
در نشست شورای عالی این اتحادیه در شهر 
سن پترزبورگ روســیه، با اعطای موقعیت 
ناظر به جمهوری اســلامی ایــران موافقت 

کردند.

آخرین وضعیت تجارت
بررســی ها حاکی از آن است طی سال های 
۱۳۹۸ تاکنــون رونــد صادرات ایــران به 
کشــورهای EAEU روندی صعودی بوده 
به گونه ای که از ۷۹۶ میلیون دلار در ســال 
۱۳۹۸ به یک میلیــارد و ۵۰۰ میلیون دلار 
در ۹ ماهه امســال رسیده اســت. بر همین 
اساس طی ۹ ماهه امسال حدود سه میلیون 
و ۸۶۰ هزار تن کالا بــه ارزش یک میلیارد و 
۵۰۰ میلیون دلار به ۵ کشور عضو اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا صادر شــده است. سال 
گذشــته ۳ میلیون و ۱۷۰ هــزار تن کالای 
ایرانی، به ارزش یک میلیارد و ۲۴۰ میلیون 

دلار به اعضای این اتحادیه صادر شده بود.
بیشــترین میزان صادرات کالاهای ایرانی 
به اعضای این اتحادیه به ترتیب به کشــور 
روســیه با یک میلیــون و ۹۶۰ هــزار تن، 
ارمنســتان با یک میلیون و ۴۸۰ هزار تن، 
قزاقستان با ۳۶۰ هزار تن، قرقیزستان با ۴۴ 

هزار تن و بلاروس با ۱۴ هزار تن انجام شده 
است.

میزان واردات کشورمان از اعضای اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا در ۹ ماهه گذشــته در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته، حدود 
۲۰ درصد به لحاظ ارزش و حدود ۴۵ درصد 

از نظر وزنی کاهش داشته است.
به عبارت دیگر در این مدت، میزان واردات 
حدود یک میلیون و ۶۳۰ هزار تن به ارزش 
یک میلیارد و ۲۱۰ میلیــون دلار بوده، در 
حالی که ســال گذشــته ۲ میلیون و ۹۶۰ 
هزار تن کالا به ارزش به یک میلیارد و ۵۰۰ 
میلیون دلار به کشور واردات صورت گرفته 

است.
بیشــترین میــزان واردات کشــورمان به 
ترتیب از کشــورهای روســیه، قزاقستان و 

بلاروس بوده است.
به طورکلی، روند صادرات کالاهای مشمول 
تعرفــه ترجیحی و بدون تعرفــه ترجیحی 

ایران به اکثر کشــورهای مزبور نشاندهنده 
یک روند صعودی است. در مجموع می توان 
گفت حجم تجــارت ایران با این کشــورها 
پــس از انعقاد موافقتنامه افزایش داشــته؛ 
اما افزایــش در صادرات بــه مراتب بیش از 

واردات بوده است.
به طور کلی، به نظر می رســد کــه با توجه 
به عملکــرد موافقتنامه در بــازه ی زمانی 
آزمایشــی، موافقتنامــه جدیــد می تواند 
دستاورد قابل توجهی در بهبود تجارت بین 

دو کشور به همراه داشته باشد.

موافقتنامه کی اجرا می شود؟
نکته دیگر در خصوص تجارت آزاد با اوراسیا 
آنکه با توجه به تصویــب این موافقتنامه در 
مجلس، برای اجــرا نیاز به تأیید شــورای 
نگهبان نیز دارد؛ میرهادی ســیدی مشاور 
امور بین الملل و توافق های تجاری سازمان 
توســعه تجار در این بــاره می گوید: اجرای 
موافقتنامــه پیش روی ماســت؛ ولی چون 
تصویب مجلس را دارد، باید تأیید شــورای 

نگهبان را نیز داشته باشیم.
به گفته او، پــس از آن طی ۲ ماه موافقتنامه 
باید اجرایی شــود و به احتمال زیاد از اوایل 
ســال آینده این موافقتنامه اجرایی خواهد 

شد.
ســیدی تصریح می کند: اینکه ظرفیت این 
موافقتنامه چه موقعی به کمال می رســد، 
به زمــان نیاز دارد. هرچنــد تعرفه گمرکی 
نقش مهمی داشته و وقتی از مبادلات کنار 
گذاشته می شود، تســهیل گری می کند؛ 
اما سایر تســهیلات و زمینه ها برای تجارت 
از جمله حمل و نقل، لجســتیک، تبادلات 
مالی و … باید متناســب با ایــن وضعیت 
گسترش پیدا کند. تعیین زمان برای اینکه 
کمال اســتفاده از این موافقتنامه را ببریم، 
دشوار است چون تجارت به تدریج افزایش 
می یابد و ظرفیت های جدید به مرور شکل 

می گیرد.

شهرک های صنعتی در مضیقه؛ مالیات به کمک صنعت رفت

حریری:ایرانیهاحتیبرایبازکردنحسابشخصیخارجازایرانمشکلدارند

باید در اقتصاد یک خانه تکانی انجام شود
خریدار  مجیدرضا حریــری رئیس اتاق 
مشــترک بازرگانی ایران و چین در گفت و 
گو با خبرآنلاین گفت: »مــن بارها گفته ام 
که اقتصاد ما در قفــس تحریم ها قرار دارد و 
این وضعیت قرار نیســت تغییر کند. در این 
قفس، FATF به نوعی بال و پر اقتصاد ما را 

محدود کرده است.«
روز سه شنبه ۱۱ دی ماه  عبدالناصر همتی 
وزیر اقتصــاد از موافقت مقام معظم رهبری 
با طرح مجدد لوایح پالرمو و CFT در مجمع 
تشــخیص مصلحت خبر داد این موضوع با 
اظهارات رئیس جمهور در نشست با اعضای 

اتاق بازرگانی ایران تأیید شده است.
طبق آنچــه که رســانه ها گــزارش دادند 
مسعود پزشکیان  در واکنش به نگرانی های 
برخــی از اعضای اتــاق بازرگانــی درباره 
رفع موانع پیش روی فعــالان اقتصادی، از 
تصمیم اتخاذ شــده بــرای بازنگری لایحه 
FATF در مجمــع تشــخیص مصلحــت 
نظام خبر داد و اظهار امیــدواری کرد که با 
همکاری های مشــترک، زمینــه ای برای 

تسهیل فعالیت های اقتصادی فراهم شود.
این موضوع از آنجایی حائز اهمیت است  که 
مسعود پزشــکیان در اولین نشست خبری 
خود در روز ۲۶ شهریورماه ۱۴۰۳ در پاسخ 
سوالی مبنی بر برنامه دولت چهاردهم برای 
معیشــت مردم، گفت: برای بهبود معیشت 
مردم، باید مسائل مربوط به FATF و برجام 
حل شــود. همچنین، علی طیب نیا مشاور 
عالی رئیــس جمهور در انتخابات ریاســت 
جمهوری چهاردهم اشــاره کــرد که ایران 
پیش از اجرای برنامه اقدام، از لیســت سیاه 

خارج شده است.
اما در حال حاضر، سوالی که مطرح می شود 
این اســت که آیا گره  کور FATF، شــامل 
پالرمــو و CFT، بالاخره باز خواهند شــد؟ 
اگر این اتفاق بیفتد، چــه تأثیری بر زندگی 
و اقتصاد مردم ایران خواهد داشت و به طور 
کلی، پیوستن کامل ایران به FATF تا چه 
حد می تواند به تســهیل معامــلات بانکی 
ایران با کشــورهایی مانند چین که روابط 

دوستانه ای با ما دارند، کمک کند؟
در همین رابطه مجیدرضــا حریری رئیس 
اتاق مشــترک بازرگانی ایران و چین گفت: 
»من بارهــا گفته ام که اقتصــاد ما در قفس 
تحریم ها قرار دارد و این وضعیت قرار نیست 
تغییر کند. در این قفــس، FATF به نوعی 
بال و پر اقتصاد ما را محدود کرده است. حالا 
فرض کنید که FATF بال و پر ما را باز کند، 
اما محدوده پرواز ما همان قفس باقی بماند 
و بیشتر از آن نباشــد. بنابراین، به نظر من تا 
 FATF ،زمانی که تحریم ها برطرف نشــود
به تنهایی نمی تواند مشکلات ما را حل کند. 
به عقیــده او  این اقدام می توانــد به عنوان 
یک ســیگنال در زمینه اقتصاد سیاســی 
مورد توجه قرار گیرد  که نشان دهنده انجام 
مذاکرات در ســطوح وسیع تر اســت.او بر 
این باور اســت که با پذیرش ۱۰۰ درصدی 
FATF مشکلات اقتصادی به صورت کامل 
حل نخواهد شد و ما باید در درون خود یک 

خانه تکانی جدی انجام دهیم.«
در ادامــه مشــروح گفتگو بــا مجیدرضا 
حریری رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران 

و چین را بخوانید؛

آقای حریــری! وزیــر اقتصاد اعلام 
کردند که رهبری با بررســی دوباره 
لوایــح پالرمــو و CFT در مجمــع 
کرده اند.  موافقت  مصلحت  تشخیص 
این در حالی است که آقای خاندوزی 
در دولت ســیزدهم نیز اعلام کرده 
بودند که FATF بایــد تعیین تکلیف 
شــود، اما پس از مدتی این موضوع به 
نتیجه نرســید. آیا در شرایط کنونی 

پرونده این موضوع بسته خواهد شد؟
آیا تا به حال رهبری در این زمینه مخالفتی 
ابراز کرده اند؟ رهبری هرگــز به طور علنی 
در مورد هیچ موضــوع اجرایی موضع گیری 
نمی کنند. ممکن اســت نظر خــود را بیان 
کنند، امــا هرگز به طور رســمی موافقت یا 
مخالفــت نمی کنند. در این مــورد، مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام است که مخالفت 

کرده است.
در حال حاضر، موضوع این اســت که دولت 
آقای روحانی این لایحــه را به مجلس ارائه 
کرده و مجلس نیز آن را تصویب کرده است، 

اما مجمع تشــخیص مصلحــت نظام مانع 
اجرای آن شده است.

به نظر من، موضوع FATF از دو جنبه قابل 
بررسی است: اول از دیدگاه گروه اقدام مالی 
که به FATF معروف اســت و همچنین از 
سوی دیگر، افرادی که این گروه را مدیریت 
می کنند و در واقع هژمونی غالب در اقتصاد 
جهانی را در دســت دارند. به نظر می رسد 
که موضــوع FATF بــه نوعی بــه عنوان 
ابزاری در دست غرب برای پیشبرد مسائل 
بزرگ تر مورد اســتفاده قرار گرفته است. به 
عبارت دیگر، اگر ما بتوانیم مشــکلات خود 
را با طرف هــای تحریم کننــده حل کنیم، 
این مشــکل نیز به تبع آن حل خواهد شد. 
بنابراین، به نظر نمی رســد که این موضوع 
به طور جــدی و پیچیده ای با گــروه اقدام 
مالی مرتبط باشد. ایران با این گروه مسائل 
پیچیده ای ندارد؛ این گروه حدود ۴۰ مورد 
نظارت بر نقــل و انتقالات مالــی را اعمال 
می کند و کشــور ما به جز دو مورد، تمامی 
موارد را پذیرفته و اجرا کرده اســت. تنها دو 
کنوانســیون وجود دارد که ایــران در حال 
حاضر در اجرای آن ها در اجرای آن دســت 

نگه داشته است. 
به نظــر من، اگر ایــن دو موضــوع نیز حل 
شــوند، در مرحله اول نتیجه خوبی خواهد 
داشت. اما تا زمانی که مســئله تحریم ها را 
حل نکنیم، FATF چنــدان مؤثر نخواهد 
بود. این مســائل به هم مرتبط هســتند؛ به 
عبارت دیگــر، موضوعاتی که مــا به عنوان 
تحریم ها داریم، شــامل تحریم های مالی، 
پولی، بانکی و ســوئیفت می شود. این یک 

مجموعه اســت که باید به صورت یکجا حل 
شــود. اگر اجزای آن به تنهایی حل شوند، 
ضرری ندارد امــا بعید می دانــم که فایده 

چندانی داشته باشد. 

به نظر شــما، چقدر پیوســتن کامل 
ایران به FATF می تواند به تســهیل 
معاملات بانکی ایران با کشــورهایی 
مانند چیــن که روابط دوســتانه ای 

دارند، کمک کند؟
 FATF به نظر من، نمی توان منکــر تأثیر
شد، اما این تأثیر بسیار کم است. اینکه فکر 
کنید که مشــکلات ما حل می شود نه این 
طور نیســت فرض کنید یک سرمایه گذار 
چینی یا از هر کشــور دیگــری بخواهد در 
ایران ســرمایه گذاری کند؛ برای این کار، او 
باید پولش را از طریق یک بانک منتقل کند 
و در اینجا FATF می توانــد به عنوان یک 
مانع عمل کند.به طــور کلی، پذیرش کامل 
FATF می تواند یک ســیگنال اقتصادی و 
سیاســی باشــد،اما این توقع ایجاد کردن 
برای مردم عادی اســت که  با FATF تمام 
مشکلات برطرف می شود. من بر این باورم 
که تأثیر این موضوع بر زندگی روزمره مردم 
بسیار ناچیز است. ما با مشکلات بزرگ تری 
نسبت به FATF مواجه هستیم که باید در 
داخل کشــور حل کنیم، اما به آن ها توجه 
نمی کنیم. در حــال حاضــر، بزرگ ترین 
مشــکل اقتصادی ما فساد اســت؛ تورم و 
گرانی ما نیز ناشــی از همین فساد است. ما 
باید در درون خود یــک خانه تکانی جدی 

انجام دهیم.
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پیوستن به FATF ، رفع هزینه تحمیلی به زندگی 
مردم و اقتصاد ایران

خریدار   تعلل ایران در پیوســتن به گروه ویژه 
اقدام مالی، هزینه گزافی را بــه تجارت و اقتصاد 
ایران و بــه تبع آن زندگی عامه مــردم وارد کرده  
است که هر اقدام موثری برای حل آن با استقبال 

فعالان اقتصادی روبه رو می شود.
 از ســال ۲۰۰۹ میلادی که اقدامات اولیه ایران 
 )FATF( برای پیوستن به گروه ویژه اقدام مالی
آغاز شد، اقتصاد ایران ۱۶ سال پر تلاطم را پشت 
ســر گذاشــته  اســت و اکنون که در اوج اعمال 
تحریم های نفتــی و بانکی قــرار دارد و به دلیل 
نپیوســتن به اف ای تی اف، هزینه های بالایی را 
در مراودات مالی، بانکــی و بازرگانی می پردازد. 
فعــالان اقتصادی امیــد دارند کــه دولت وفاق 
ملی پزشــکیان این بار از طریــق تعامل با مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام گره کور تصویب لوایح 
رسوب شــده عضویت ایران در کنوانسیون های 

پالرمو و سی اف تی را باز کند.
خبری که بــه تازگی »عبدالناصــر همتی« وزیر 
اقتصاد به نقل از پزشکیان داد و اعلام کرد که رهبر 
معظم انقلاب با بررســی ایــن دو لایحه موافقت 
کردند، در حقیقت روزنه امیدی بــود که در این 

مسیر گشوده شد.
واقعیت این اســت که در شرایط تحریمی اقتصاد 
ایران، عدم عضویت در اف ای تی اف به مثابه یک 
تحریم دیگر بر هزینه های زندگــی مردم افزوده 
اســت، زیرا مردم کالاها را گران تــر دریافت می 
کنند چراکه تجــار مجبورند کارمزد بیشــتری 
برای مبــادلات مالی بپردازند تــا جایی که حتی 
گفته می شــود حــدود ۳۰ درصــد هزینه های 
مربوط بــه واردات به خاطر همین محدودیت ها و 
ممنوعیت هاســت؛ دلیل این امر هم روشن است 
بانک های خارجی با دلیل ریسک معامله با ایران، 
کارمزد حواله هــای ارزی را بــالا می برند و تجار 

خارجی در داد و ستد با ایران احتیاط می کنند.
همین ممنوعیت هــا و محدودیت ها در یک دهه 
گذشته ســبب افزایش نرخ برابری ارزهای عمده 
در برابر ریال شده است و دسترسی تجار به ارزها 
در معاملات تجاری با مشــکل همراه باشد؛ از این 
رو یکی از دلایل عمده در بروز نوســان های ارزی، 
همین نپوستن به گروه ویژه اقدام مالی بوده است؛ 

نوساناتی که در روزهای گذشته نیز تکرار شد.
اگرچه در سال های گذشته مخالفان پیوستن به 
اف ای تی اف راه هــای جایگزین دیگری از جمله 
ارتباطات پولی دو سویه و یا پیمان های منطقه ای 
و بین المللی را به دولت ها پیشــنهاد کرده اند، اما 
آنهایی که دستی در آتش فعالیت های اقتصادی 
دارند، نیک می دانند که مقررات گروه ویژه اقدام 

مالی در حــوزه مبارزه با پولشــویی و تامین مالی 
تروریسم، جهان شــمول است و همه کشورهایی 
که به آن پیوســته اند، این الزامات و مقررات را در 
مراودات پولی خود رعایت می کننــد و از این رو 
صرف حضــور در پیمان هایی چون شــانگهای و 
بریکس نیز نتوانســته نیاز اقتصاد ایــران را برای 

پیوستن به اف ای تی اف برطرف نماید.
به همین سبب دولت چهاردهم از ابتدای فعالیت 
خود یکــی از برنامه های اقتصادی خــود را رفع 
محدودیت های اینچنینی از فضای اقتصاد ایران 
قرار داده و امیدوار اســت با ایجاد ســازوکارهای 
جدیــد بتواند این مشــکل دیرینــه را حل کند؛ 
مشــکلی که پیوســتن به اف ای تی اف می تواند 
یکی از نتایج آن کاهش فشــار به بازار غیررسمی 
ارز باشد و فعالان اقتصادی را به انجام معاملات در 

بازار رسمی ارز سوق دهد.

چرا برخی با پیوستن به FATF مخالفند؟
جمهوری اسلامی ایران از ســال ۲۰۰۷ میلادی 
در فهرست سیاه گروه ویژه اقدام مالی قرار گرفت 
و از سال ۲۰۰۹ به طور رســمی در بیانیه های آن 
اعلام و مقــررات اقدام های متقابــل علیه تهران 
وضع شد تا کشــورها در مراودات مالی و بانکی با 
ایران احتیاط کنند. از همان زمان، موضوع خروج 
ایران از فهرست ســیاه اف ای تی اف در دستور کار 
دولت وقت قرار گرفت که موضوع در شورای عالی 
امنیت ملی مطرح و به تصویب رســید و از ســال 
۱۳۸۹ با تصویب »نقشــه راه شورای عالی مبارزه 
با پولشــویی« برنامه های اصلاحی در دســتور 
کار دولت است.ایران در ســال ۱۳۹۴ و در دوره 
ریاست جمهوری حسن روحانی با راهبری وزارت 
امور اقتصاد و دارایی بــرای الحاق به گروه اف.ای.

تی.اف اعلام آمادگی کــرد؛ از چهار لایحه ای که 
دولت وقت برای تکمیــل برنامه الحاق به مجلس 
فرســتاد، دو لایحه »اصــلاح قانون مبــارزه با 
تامین مالی تروریســم« و »اصلاح قانون مبارزه با 
پولشویی« به تصویب رسید و لوایح »الحاق ایران 
به کنوانسیون مبارزه با جرایم مالی سازمان یافته 
)پالرمو(« و »الحاق ایران به کنوانسیون مقابله با 
تأمین مالی تروریســم )ســی.اف.تی(« به دلیل 
مخالفت شورای نگهبان و اصرار مجلس، به مجمع 

تشخیص مصلحت نظام ارجاع شد.
اگرچه جلســات متعددی در مجمع برای بررسی 
این دو لایحه با حضور دولتمردان تشــکیل شد، 
اما در نهایت مجمع به جمع بندی نهایی نرســید 
و لوایح در مجمع مســکوت ماند؛ حال در صورت 
تاییــد نهایی مجمــع تشــخیص مصلحت نظام 

با عضویت ایــران در این دو کنوانســیون جهانی 
بهانه ها در مسیر عضویت ایران در گروه ویژه اقدام 
مالی برداشته می شود که نتیجه اولیه آن تسهیل 
مراودات بانکی و تجاری برای ایرانیان خواهد بود.

البته باید گفــت که از مجمــوع توصیه های گروه 
ویژه اقدام مالی به عنوان استانداردهای این گروه، 
۹ توصیه برای مبارزه با تروریسم و ۴۰ توصیه برای 
شفافیت مالی است که ایران ۳۷ بند از توصیه های 
FATF را اجرا کــرده و تنها چهار بخش از آن باقی 
مانده است.در جریان انتخابات ریاست جمهوری 
چهاردهم، یکی از مهتریــن موضوعاتی که مورد 
بحث میان نامزدها قرار گرفت، موضوع پیوســتن 
به گروه اقدام مالی بود که با حواشــی بسیاری نیز 
همراه شــد. برخی دیگری را متهم به وطن فروشی 
می کردند و برخــی دیگر از منافــع عده ای خاص 

درباره باقی ماندن تحریم ها می گفتند.
اما دکتر پزشکیان از ابتدای حضورش در انتخابات 
ریاست جمهوری خواســتار حل مشکلات مالی 
ایران شــد و حتی در مناظره ای دو نفره گفت که 
نمی توان دور خودمان قفس بکشیم و ادعا کنیم 

که می توانیم مشکلاتمان را حل کنیم.
وی به شــدت از خودتحریمی انتقــاد کرد و قول 
داد که تا جایی کــه می تواند بر اســاس منویات 
رهبر معظم انقــلاب حتی برای یــک لحظه نیز 
اجازه ندهد تحریم ها، چــه داخلی و چه خارجی 
بر اقتصاد کشــورمان باقی بماند.به همین دلیل 
فاطمــه مهاجرانــی در اولین نشســت خبری با 
خبرنگاران رســانه های دولتــی گفت که رئیس 
جمهوری در نامه ای به مجمع تشخیص مصلحت 
نظام خواستار بررسی مجدد این لایحه در مجمع 
شده اســت به همین دلیل دولت و مجمع درحال 

ایجاد هماهنگی های لازم برای این کار هستند.
رئیس جمهوری ۱۶ آذر در مراســم روز دانشجو 
در دانشــگاه صنعتی شریف، در پاســخ به یکی از 
دانشــجویان درباره FATF گفت: »در خارج از 
کشور کســی نمی تواند به راحتی دلار به حساب 
شما واریز کند، باید معلوم باشد چه کسی و از کجا 
این پول را برای شــما پرداخت کرده است، شما 
در بازار نمی توانید دلار را هزینه کنید، همه اینها 
مشکل سیســتمی اســت که ما در داخل کشور 
داریم. اینکــه برخی ها FATF را قبــول ندارند 
باید توضیح دهند چرا و مشکل آن چیست. نباید 
بدون اینکه فلســفه و اصل موضوع را نمی دانیم، 
بگوییم آن را قبــول نداریم. از تجــار و بازرگانان 
بپرســید که فقدان FATF چه بلایی سِــر آنها 
آورده است؟ واقعیت تلخ اســت اما باید پذیرفت 

و برای آن راه حل پیدا کرد.«

400هزارواحدفاقدتسهیلاتاست
وی غلتک می افتد؟ نهضت ملی مسکن ر

دولت قصد دارد طرح نهضت ملی مســکن را بــرای ۱.۶ میلیون نفر از 
متقاضیان واجد شرایط این پروژه به سرانجام برساند و آنطور که معاون 
وزیر راه و شهرسازی اعلام کرده ۴۰۰ هزار واحد نیمه تمام که با مشکل 
تسهیلات بانکی مواجه است تا شــش ماه آینده تعیین تکلیف خواهد 
شد.طی چهار سال گذشــته حدود ۶ میلیون و ۳۰۰ هزار متقاضی در 
طرح نهضت ملی مسکن ثبت نام کردند. پس از پالایش های انجام شده 
یک میلیون و ۶۰۰ هزار نفر واجد شرایط شــناخته شدند. از این میزان 

۸۰۰ هزار نفر منجر به انعقاد قرارداد شده است.
دولت ســیزدهم پس از پایان کار خود اعلام کرد ۲.۶ میلیون واحد را به 
مرحله ساخت رسانده است. اما به نظر می رســد عمده این واحدها در 
مرحله تامین زمین متوقف مانده است. نهایتا طبق اعلام دولت قبل در 
بخش های واگذاری زمین ۹۹ ساله، جوانی جمعیت، ایثارگران، زمین 
روستایی، مسکن حمایتی، نیروهای مسلح، بافت فرسوده، خودمالکی 
شهری، مسکن روستایی و مسکن مهر ۶۳۹ هزار واحد به اتمام رسیده 

است.
دو روز قبل اولین جلسه شورای عالی مسکن با حضور مسعود پزشکیان 
ـ رییس جمهور تشــکیل شــد. آنطور که علی نبیان ـ معاون وزیر راه 
و شهرســازی اعلام کرده یکی از مصوبات این جلســه افزایش ســقف 

تسهیلات نهضت ملی مسکن از ۵۵۰ به ۶۵۰ میلیون تومان بوده است.
در حال حاضر ۴۰۰ هزار واحد به دلیل نداشتن قرارداد بانکی با مشکل 
کمبود منابع مالی، تورم و افزایش هزینه های ساخت مواجه و به همین 
دلیل دچار کندی پیشــرفت یا توقف کامل شده است. برخی بانک ها از 
جمله بانک مسکن، صادرات، صنعت و معدن، تجارت و سپه مشارکت 
نســبی در پرداخت وام های ســاخت مسکن داشــته اند. اما آنطور که 
حبیب الله طاهرخانی ـ معاون وزیر راه و شهرسازی اعلام کرده تاکنون 
۱۷ بانک کشور هیچ تســهیلاتی در طرح نهضت ملی مسکن پرداخت 

نکرده اند.
طی حدود چهار ســال گذشــته ۹۵۰ هزار فقره تســهیلات بانکی در 
بخش های مختلف پروژه نهضت ملی مسکن پرداخت شده که ۹۷ هزار 
فقره مربوط به پنج ماه اخیر یعنی در زمان دولت چهاردهم بوده اســت. 

با این حال میزان تامین منابع با ظرفیت پروژه تناسب چندانی ندارد.

افزایش وام مسکن ملی به ۶۵0 میلیون تومان
برای رسیدگی به وضعیت ســاخت و ساز مســکن، دو روز قبل اولین 
جلسه شورای عالی مسکن با حضور مسعود پزشکیان ـ رییس جمهور 
تشکیل شــد. آنطور که علی نبیان ـ معاون وزیر راه و شهرسازی اعلام 
کرده یکی از مصوبات این جلســه افزایش ســقف تســهیلات نهضت 
ملی مســکن از ۵۵۰ به ۶۵۰ میلیون تومان بوده اســت. از طرف دیگر  
با توجه به تاکید رییس جمهور بر انجام کارها به شــکل کارشناســی، 
قبل از تشکیل جلسه اصلی، شش پیش جلسه شورای مسکن با حضور 

مسئولان و کارشناسان مربوطه برگزار شد.
در جلسه شورای عالی مسکن به موضوعاتی همچون مسکن محرومین 
و افزایش ســقف وام ســاخت پرداخته شد. در آن نشســت پیشنهاد 

تشکیل ۵ کمیته ذیل شورای عالی مسکن ارایه شد.
قرار شــده تا جلســه ای با حضور همه بانک ها و وزیر راه و شهرســازی 

تشکیل شود تا به وضعیت موجود سر و سامان داده شود.
حبیب الله طاهرخانی ـ معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی 
در این زمینه گفت: مســاله بحرانی ما در خصوص ۴۰۰ هزار نفر از دل 
این ۸۰۰ هزار نفر اســت که فاقد تســهیلات قرارداد بانکی هستند. ما 
این مساله را در شورای عالی مســکن به رییس جمهور گزارش دادیم و 
ایشان نیز دســتور تامین مالی را صادر کرد. جای بسی خوشحالی است 
که رییس کل بانک مرکزی نیز قول تامین تسهیلات داده اند و به زودی 
جلسه ای با حضور رییس کل بانک مرکزی وزیر راه و شهرسازی و تمام 
بانک های عامل تشکیل خواهد شــد. اما انتظار وزارت راه و شهرسازی 
این است که در بازه شش ماهه این تعداد متقاضیان ۴۰۰ هزار نفری نیز 

به عقد قرارداد تسهیلات برسند.
وی افزود: در حال حاضر ســقف تســهیلات ۵۵۰ میلیون تومان است. 
بنابراین برای تکمیل این ۴۰۰ هزار واحد بــه حدود ۲۰۰ همت منابع 
مالی نیاز است. به تدریج باید قراردادها در سیستم بانکی منعقد و کارها 
شروع شود. بســیاری از متقاضیان ۲ سال اســت که آورده ۴۰ میلیون 
تومان را پرداخت کرده اند اما پروژه ها با تاخیر مواجه شده است. قاعدتا 

انتظاردارند ما به سرعت این موضوع را تعیین تکلیف کنیم.
معاون مسکن و ســاختمان وزیر راه و شهرســازی درخصوص تاخیر 
۵ ماهه تشــکیل اولین جلسه شــورای عالی مســکن گفت: اولا دولت 
می بایست تحلیل دقیقی از بازار مسکن و تعهدات داده شده به مردم با 
تدقیق اطلاعات می داشــت، ثانیاً مصوبات ۱۸ جلسه گذشته در دولت 
سیزدهم باید آسیب شناسی می شد تا مصوبات به مرحله اجرا رسیده و 

اختلافات بین دستگاهی نیز حل و فصل شود.

مسکن
رفع ناترازی گاز ۴۵ میلیارد دلار می طلبد

بحران ناترازی گاز، هر ساله با فرارســیدن فصل سرما به بحرانی جدی 
تبدیل می شــود و علاوه بر کمبود انــرژی، آلودگی هوا را نیز تشــدید 
می کند. در حالی که ایــران از بزرگ ترین تولیدکننــدگان گاز جهان 
اســت، وزیر نفت می گوید برای حل این مشکل و دســتیابی به اهداف 

برنامه هفتم توسعه، ۴۵ میلیارد دلار سرمایه گذاری ضروری است.
ناترازی گاز یکی از چالش های اساســی ایران در حوزه انرژی است که 
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موجب تشدید آلودگی هوا در کلان شهرها می شــود. پاک نژاد با اشاره 
به تجربه کشورهای پیشرفته در مدیریت آلودگی ناشی از سوخت های 
فسیلی، بر لزوم به کارگیری فناوری هایی مانند نصب فیلتر در دودکش 

نیروگاه ها تأکید کرد.
وزیر نفــت همچنین تأکید کرد کــه هرگونه اصــلاح در نظام مصرف 
انرژی باید با در نظر گرفتن شــرایط معیشتی مردم و ارائه پیوست های 
اجتماعی و رسانه ای همراه باشد. به گفته او، تصمیم گیری های گذشته 
در این حوزه گاهی بدون توجه به این موارد بوده و پیامدهای اجتماعی 

نامطلوبی ایجاد کرده است.
رفع ناترازی گاز در ایــران نیازمند اقداماتی فــوری و راهبردی در دو 
حوزه افزایش تولید و مدیریت مصرف است. تأمین سرمایه گذاری های 
کلان، بهبود بهــره وری انرژی و کاهش مصرف ســوخت های آلاینده، 
می تواند به تأمین پایدار انرژی و کاهش اثرات زیســت محیطی کمک 

کند.

فرشقرمزکشورهابراینخبگانایرانی
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قاب  روزنامه سراسری صبح ایران
صاحب امتیاز: امیر موسی کاظمی

مدیرمسوول: دکتر مریم کاظمی
چاپ:  کارگر

نشانی: تهران، خیابان لبافی نژاد
 تقاطع ابوریحان، پلاک ۸۷
شماره تماس سازمان آگهی شهرستان:
۶۶۹۷۳۶۷۸ -۶۶۹۷۳۷۱۴

نام مناقصه گزار : شركت توزیع نیروي برق مازندران 
موضوع مناقصه عبارت است از :

مبلغ تضمین )ریال(مبلغ برآوردی )ریال(شرح مناقصهشماره مناقصهردیف

16.505.552.9731.651.000.000احداث سامانه خورشیدی به ظرفیت 40 کیلوولت در ساختمان تدارکات1403110057

1- تضمین شرکت در مناقصه قابل قبول کارفرما  برابرآئین نامه تضمین شرکتهای توزیع می باشد.
2- اینشرکت از پذیرش چک شخصی، ارائه وجه نقد و...تحت عنوان تضمین شرکت در مناقصه خودداری خواهد نمود .

3- به پیشنهادهای فاقد امضاء مجاز ، مشروط ، مخدوش ، فاقد سپرده ، سپرده های مخدوش ، سپرده های کمتر از میزان مقرر و پیشنهاداتی که بعد از انقضای مدت مقرر در این 
فرآخوان واصل شود مطلقاً ترتیب اثرداده نخواهد شد.

4- سایر شرایط و اطلاعات در اسناد مناقصه درج شده است .
5- تامین منابع از محل اعتبار داخلی است.

2 – زمان فروش اسناد:  از روز یکشنبه تاریخ 14۰۳/1۰/16 لغایت روز پنجشنبه مورخ 14۰۳/1۰/۲۰
3- محل دریافت اسناد: سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس setadiran.ir - سامانه مناقصه

4- مبلغ فروش اسناد: مبلغ 1.۰۰۰.۰۰۰ریال به حساب جام شماره ۵۲4۰۳۳۲41۲ بانك ملت شعبه امیرمازندراني ساري 
5- مهلت بارگذاری اسناد: الف( زمان بارگذاری اسناد مناقصه در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس Setadiran.ir، حداکثر تا ساعت 19 روز سه شنبه  مورخه 14۰۳/11/۰۲ می باشد.

ب( زمان تحویل اسناد فیزیکی )پاکت الف( حداکثر تا ساعت 9 صبح روز چهارشنبه مورخه 14۰۳/11/۰۳ می باشد.
6- زمان بازگشایی پاکات : ساعت 1۰ روز چهارشنبه مورخه 14۰۳/11/۰۳ انجام می گیرد.

7- محل تحویل اسناد الکترونیکی مناقصه : اسناد می بایست در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به صورت اسکن بارگذاری گردد.
تبصره: فقط پاکت الف که محتوی اصل ضمانتنامه شرکت در مناقصه می باشد، به آدرس ساري بلوار خزر جنب خیابان حزب اله امور تدارکات شرکت توزیع برق مازندران تحویل گردد.

7-1(  شرایط مناقصه گران : الف - داشتن شخصیت حقوقی                      ب- داشتن ظرفیت خالی در رشته مورد نظر 
پ- ارائه تصویر گواهینامه معتبر تائید صلاحیت )رتبه( نیرو                     ج – ارائه گواهینامه معتبر ایمنی از اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی

8-  محل بازگشایي اسناد مناقصه : ساري ، بلوار خزر ، بعد از خیابان حزب ا ... امور تداركات شركت توزیع برق استان مازندران
9 – نشانی کسب اطلاعات بیشتر:    

     Tender.Tavanir.org.ir  ب-   سایت معاملات توانیر به آدرس              setadiran.ir الف- سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس
ج- شماره تلفن ۳۳4۰۵1۲1-۰11 امور تداركات -  اداره مناقصات

آگهی مناقصه عمومي یک مرحله اي آگهی مناقصه عمومي یک مرحله اي ) نوبت اول () نوبت اول (

 شركت توزیع نیروي برق مازندران – اداره مناقصات

شركت توزيع نيروي برق مازندرانشركت توزيع نيروي برق مازندران

 اجرای تکمیل ساختمان اداری امدادی هلال احمرشهرستان دشتی 

جمعیت هلال احمر استان بوشهر در نظر دارد اجرای تکمیل ساختمان اداری امدادی هلال احمر شهرستان 
دشتی رااز طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.

کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.

متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای 
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کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.

متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای 
الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.

مواعد زمانی:
 تاریخ انتشار مناقصه در سایت: 14۰۳/1۰/1۳ ساعت ۰8:۰۰ 

 مهلت دریافت اسناد مناقصه: 14۰۳/1۰/16 ساعت 17:۰۰
 مهلت زمانی ارائه پیشنهادات: 14۰۳/1۰/۲7 ساعت 1۳:۰۰ 
 زمان بازگشایی پاکت :             14۰۳/1۰/۲9ساعت ۰8:۰۰ 

آدرس دستگاه مناقصه گزار : 
بوشهر – خیابان معلم – روبروی پمپ بنزین – جمعیت هلال احمر استان بوشهر 

مناقصه عمومی دو مرحله ایمناقصه عمومی دو مرحله ای

جمعیت هلال احمر استان بوشهر

جمعیت هلال احمر استان بوشهرجمعیت هلال احمر استان بوشهر


